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Datorită dr. Gocha R. Tsetskhladze de la Universitatea din Londra, a neabătutei sale 
voinţe de a-l realiza - în ciuda slabelor mijloace financiare pe care ţările riverane le puteau 
oferi - a avut loc acest prim Congres. Efortul şi  dăruirea colegilor bulgari, care au găsit totuşi 
acele mijloace „din piatră seacă", în special ale prof. Alexander Foi, preşedintele comitetului 
de organizare, au fost extraordinare, şi  trebuie să le fim cu toţii recunoscători, cei care am 
beneficiat la Vama de şederea atât de agreabilă şi  de foloasele participării. Desfăşurarea lui în 
statiunea „Suny Day" de la nord de Vama, splendid refăcută, a contribuit la reuşită, împreună 
cu atmosfera de lucru, decontractată, prietenească, creată de gazde. 

Acest prim congres a stat sub egida unui Comitet internaţional de studii pontice format 
din personalităţi ştiinţifice din Europa şi Statele Unite ale Americii , avându-l ca preşedinte pe 
sir John Boardman (Oxford) şi ca vicepreşedinţi pe prof. Petre Alexandrescu (Bucureşti) şi 
prof. Al. Foi (Sofia). El s-a desfăşurat în 9 secţiuni: 

Întemeierea coloniilor greceşti şi caracterul colonizării, 
Marea Neagră şi Atena în perioada clasică, 
Arta pontică, 
Epigrafia greacă şi latină şi numismatica pontică, 
Navigaţia şi comerţul, 
Regatele pontice, 
Republica târzie şi  Imperiul timpuriu în Marea Neagră, 
Religia în zona colonială, 
Descoperiri arheologice recente şi  proiecte. 
Toate alcătuiesc un evantai larg de probleme referitoare la perioada greacă şi la începutul 

dominaţi.ei romane în bazinul pontic. Au fost de faţă peste 1 40 de participanţi. Lucrări le s-au 
desfăşurat, aproape fără excep\ie, în cele trei limbi internaţionale, engleza, franceza şi germana, 
ceea ce a simplificat receptarea textelor şi schimbul de idei. S-a remarcat gradul crescut de 
profesionalism şi de special izare al participanţilor. 

Comitetul internaţional a hotarât ca intervalul dintre congrese să fie de cinci ani şi a 
acceptat propunerea înaintată de Universitatea Privată Anglo-turcă de la Ankara ca cel de-al 
doilea Congres de Studii Pontice să se desfăşoare în capitala Turciei, iar cel de-al treilea în 
România. Problemele ridicate de publicarea Actelor acestui Congres au fost preluate de sir John 
Boardman, în urma unei oferte din parte� redacţiei seriei BAR de la Oxford. Partea bulgară este 
de asemena pregătită a publica aceste acte. 

Congresul internaţional de Studii Pontice se înscrie într-o tradiţie destul de lungă şi 
prestigioasă a unor întâlniri periodice ale oamenilor de ştiinţă, în special din Europa de Est. Ea 
a început odată cu seria Conferinţelor „Eirene", a continuat cu cele organizate la Yani şi la 
Apollonia/Mesambria, şi recent cu cele de la Olbia, Chersones etc. S-a format în timp o senină 
şi fructuoasă colegialitate, care a dominat timp de aproape 50 de ani lumea filologilor clasici, 
a arheologilor şi a istoricilor Antichităţii din aceste ţări. Acest spirit a contribuit la reuşita 
Congresului de la Vama şi sperăm că el va rămâne destul de viu, pentru a birui dificultăţile 
materiale care vor sta desigur înaintea celorlalte. 

Petre Alexandrescu 
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